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,WYCHODZI w KAŻDĄ NIEDZIELĘ 

ADRES REOAKC,JI AOMINISTRAC,JI: SANDOMIERZ, WYDZIAŁ POWIATOWY. 

Sandomierz, 28słycznia 1934 roku. 

F. O. M 

Te trzy liter.lI musimy sobie dobrze zapamiętać na cały rok. 
Znaczą one: 

Fu ndusz Obrony Morskiej 
Dla zapewnienia bezpieczeństwa Polsce na morzu brak nam odpowiedniej 

ilości jednostek bojowych. 
Do lej niewielkiej naszej flotylli wodnej, jaką teraz już posiadamy potrze

baby nam znacznych uzupełnień, które na dzisiejsze stosunki możnaby nabyć za 
100 miljonów zktych. Cyfra dla wielu państw bogatych duża, a dla nas wprost 
.zawrotna. 

jak nie odrazu Kraków zbudowano, lak i Polska nie może w jednym dniu 
czy roku wybudować odpowiednią jej potędze flotę, ale jednak i o tern pamiętać 

naLeży, że bezczynność w tym 'względzie odsuwa nas rok za rokiem wstecz w wy
ścigu wszystkich ludów świata. 

Czego nie jest w stanie uczynić Rząd, musi wziąć na siebie społeczeństwo. 
To leż z uznaniem należy powitać myśl Ligi Morskiej i Kolo nja In ej, która 

podjęła hasło stworzenia Funduszu Obrony Morskiej drogą powszechnej zbiórk,' 
w całym kraju. 

Musimy zebrać w ciągu roku 7 miljonów złotych. 
Suma to niewielka: jeśli rozłożymy ją na cały naród; nie wypadnie nawet 

po jednym złotym na dorosłego obywatela. 
jak możemy zebrać taką sumę? 
jeśli pamiętać będziemy zawsze i wszędzie, że mamy przed sobą do speł

nienia taki obowiązek - nie będzie zabawy, przedstawienia lub innej rozrywki, 
przy której nie zebrałoby się parę groszy na F. O. M. 

Ziarnko do ziarnka, drobnemi ofiarami groszowemi zbierzemy potrzebny 
Jundusz. 

Wkrótce wydane zostaną specjalne znaczki, które tylko jedynie będą formq 
pokwitowania na złożone składki. Niechże je społeczeństwo naszych miast i wsi 
życzliwie przyjmie. 

Do tych licznych ofiarnych czynów, jakiemi się społeczeństwo polskie 
,poszczycić mDŻe., dorzućmy jeszcze jeden: 

Fu n d us z Obro ny Mo rsk i ej. 

Nr. S 
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Związek Strzelecki 1933 -im r. 

Rok 1933-ci w Związku Strzeleckim minął pod 
znakiem dużego ożywienia i intensywnej pracy, co 
niewątpliwie pozostawało w związku z ju?ileusz~m 
2S-1ecia ruchu strzeleckiego w Polsce, ktory to JU
bileusz w roku ~biegłym święciły nietylko liczne sze-
regi strzelców, lecz wogóle cała Polska. , 

Trzeba nadmienić, że poza pracą ZWIązku 
Strzeleckiego nad ożywieniem źycia obywatelskiego 
j propagandą wśród społeczeństwa haseł państwowych 
w kraju, wielka ta organizacja przejawiła w roku 
ubiegłym dużą żywotność także i w zakresie popu: 
larytowania naszego państwa wśród państw, z nam) 
sąsiadujących. Cel swój zaś realizowała, nawiązując 
i zacieśniając przyjazne stosunki z pokrewnemi orga
nizacjami tych państw. 

W styczniu Związek Strzelecki przyjmował wizytę 
Komendanta Głównego bratniej organizacji estońskiej 
"Kaitseliitu". Wizyta powyższa o charakte:-ze wybitnie 
serdecznym była jednym z donioślejszych etapów 
w pracy 'l.bliżenia Polski z państwami Bałtyckiemi, 
jaką z doskonałemi wynikami Związek Strzelecki pro
wadzi na waźnym odcinku przysposobienia wojsko
wego i wychowania fizycznego. O znaczeniu działa
lności strzeleckiej w tej dzied'linie swiadczy najlepiej 
fakt, iż Marszałek Piłsudski przyjął gen. Roskę wraz 
z Komendantem Głównym ppłk. dypI. Rusinem i to
warzyszącymi im oficerami estońskimi i strzeleckimi 
na specjalnej audjencji. W kilka tygodni później 

w marcu złoźył Związkowi wizytę Komendant Głó
wny łotewskich strelców "Aizsargów ". Dalszemi zdo
byczami strzeleckiemi na polu zbliżenia sportowego 
i organizacyjnego z odpowiednimi zwią7.kami zagra
nicznymi były korespondencyjne zawody strzeleckie 
ze Szwecją, Estonją, Czechosłowacją, udział w strze
leckich "zawodach braterskich" państw bałtyckich, 

pobyt w obozie letnim w Spale oficjalnej delegacji 
państwowego urzędu i organizacyj sportowych Ru
munji, a ostat'1io w grudniu wizyta Komendanta 
Głównego Związku Strzeleckiego u strzelców finlan
d 'zkich. 

Przechodząc do spraw Związku Strzeleckiego 
na terenie kraju notujemy i na tym odcinku szereg 
ważnych i wspaniałych zdobyczy. Dla uczczenia 
imienin Komendanta Zarząd Główny zorganizował 
międzyoddziałowy konkurs pracy, którego wyniki 
spieniężone stały się podstawą do rozpoczęcia w War
szawie budowy wielkiej reprezentacyjnej strzelnicy 
imienia Marszałka. Poza tradycyjnym marszem Sule
iówek-Belweder czcił Związek w całym kraju imieni
ny Marszałka zawodami strzeleckiemi pod hasłem 
",dziesięciu strzałów ku chwale Ojczyzny", w których 
wzit';ło udział blisko 100.000 zawodników. 

Początek roku 1933 w pracach sportowych
Związku Strzeleckiego upamiętnił się zawodami nar
ciarskiemi grupy północnej i południowej, oraz odby-

temi w pierwszych dniach kwietnia strzeleckiemi 
mistrzostwami bokserskiemi, przyczem obydwa rodza
je mistrzostw pokazały ogromny wzrost zaintere~o
wania strzelców temi gałęziami sportów, co odbIło 
się zarówno na ilości, jak i poprawie poziomu spor
towego zawodników. Charakter masowości, tak nie
odłącznie związany ze wszystkiemi pracami Związku 
znalazł dalsze potwierdzenie w dwóch wielkich im
prezach sportowych, jakiemi były: VIII Narodowy 
Bieg Naprzełaj i spływ wodny "Przez Polskę do 
morza". W biegu startowało 143 strzelców, grupa, 
strzelecka, poza wojskiem była najliczniejszym i naj
silniejszym zespołem zawodniczym. Spływ kajakowy 
był niemal całkowicie]pod znakiem strzeleckim, a 451 
strzelców z całej Polski na 333 kajakach było do
wodem rozpowszechnienia się w Związku sportów 
wodnych, zwłaszcza, że kilka tygodni przedtem ban
dera strzelecka powiewała na Bałtyku na jachcie 
"Temida" na którym załoga strzelecka udała się w od
wiedziny do zaprzyjaźnionych organizacyj państw 

bałtyckich. 

Od zarania swego wskrzeszenia w Polsce Nie
podległej Związek Strzelecki był propagatorem i or
ganizatorem sportu strzeleckiego w Polsce, traktując 
go słusznie jako sport obrony narodowej () wysokiej 
wartości państwowej. Praca ta wydaje dziś piękne 
rezultaty, strzelectwo stało się sportem powszechnym, 
a ambicją każdego obywatela jest zdobycie odznaki 
strzeleckiej. Hasło strzeleckie znalazło słuszne uznanie 
wśród starszych kolegów strzelców, legjonistów, 
którzy, przygotowując w rokll ubiegłym swój dorocz
ny zjazd w Warszawie, organizowali go pod hasłem 
zdobycia odznaki str l.eJeckiej. 5-sierpnia Premjer 
Jędrzejewicz w otoczeniu Ministrów przybył na strze
lnicę Związku Strzeleckiego dla wystrzelenia odzna
ki, co stanowi najchlubniejszy dowód uznania dla jej 
wartości sportowej i uźyteczności państwowej. VlIl 
Narodowe Zawody Strzeleckie doskonale zorganizo
wane przez okręg poznański Z. S. zgromadziły prze
szło 300 zawodników, a w czasie ich trwania pCldło 
16 rekordów polskich. A więc i ta dziedzina pracy 
Związku ładne wydała w roku ubiegłym rezultaty. 

Manifestacją siły i rozwoju Związku był X. Wal
ny Zjazd Delegatów, jaki odbył się w lipcu w Po
znaniu. Nietylko imponujące wysokością cyfry spra
wozdawcze i charakterystyka dorobku prac organi
lacyjnych przez Prezesa Paschalskiego i Komendan
ta Głównego ppłk. aypJ. Rusina mogły napełnić uza
sadnioną radością erca strzeleckie, lecz także przy
czynił się do tego na szeroką skalę zorganizowany 
w dniu Zjazdu przez okręg po-znański obchód 25-
lecia Związku i widok dziarsko defilujących ulicami 
Poznania 14 tysięcy strzelczyń i strzelców. 

(c. d. n.) 
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Wiadomości 

z MIASTA. 

Komitet uczczenia rocznicy wstąpienia 
na tron Papieski J. S. Piusa XI. zorganizował 
si~ w Sandomierzu w składzie: pp. Starosty Dra L. 
Polanowskiego. pułkownika 2 p. p. Leg. L. De La
veaux, burmistrza AJ MusielskiegoJ Dyr. M. Bandro
wskiej, Dyr. E. Żuławy, Inż. A. Nowakowskiego. 
Wacława Medyńskiego, Fr. Mankiewicza i Ks. pra
łata A. Rewery. Komitet postanowił rocznic~ tę ucz
cić Akademją, która odbędzie si~ w dn. 11.11. r. b. 

Z POWIATU. 

Ze Skołnik. Ludność tutejsza - jak wógóle 
na wsi - prowadzi dosyć monotonny tryb źycia, 
dzień do dnia jest bardz.o podobny, brak w życiu 
emocyj, któreby wzniosły ducha. Ładną atrakcją dla 
tutejszego społeczeństwa były "Jasełka" i "Choinka", 
ur"lądzone przez Zw. zj. Mł. woj. Kiel. wspólnie 
z dziećmi -szkolnemi w dniach 6 i 7 stycznia r. b. 
w sali szkolnej. 

W prawdzie sala oie była wypełniona po brzegi, 
ponieważ wchodzili ci, którzy uiścili 20 gr. wstępu, 
ale panował ład j porządek, jak należało. 

Podrzucenie dziecka. Dnia 16.1. b.r. około 
godz. 7 rano Jan K. w Łoniowie znalazł w sieni 
swojego domu porzuconą dziewczynkę. mającą około 
2 miesięcy życia. Przeprowadzone dochodzenie usta
liło, że czynu tego dokonała niejaka Władysława C. 
z Krzcina gm. Koprzywnica. 

Śmierć przy pracy. Dnia 17.1. około godziny 
9 rano podczas spuszczania drzewa w le ie folwar
czym w Międzygórzu, gm. Lipnik, należącym do 
Romana Cichockiego ze Słabuszowic, został przypad
kowo zabity przez walące się-drzewo 25-letni Ma
rjan Zieliński, robotnik folwarku Międzygórz. 

Pożar. W nocy na 19.1. wybuchł w Czajkowie. 
gm. Wiśniowa. w domu Gamła W. poiar. Ofiarą 
ognia padł dom i chlew. Pożar powstał wskutek 
wadliwej budowy i złego stanu komina. 

Rabunek uli. Nocą na 21.1. w Gołębiowie, 
gm. Lipnik, Janowi Żyle skradli niewiadomi sprawcy 
110 kg. miodu z 9 uli. Złodzieje otworzyh ule. wy
cięli miód z ram, pszczoły zaś zniszczyli. 

Weselni goście. W ostatnią niedzielę (14.1.) 
,1liclan,'h (, :bp 'ało ..:i, • .... t!!>cle u jednego z 
podany. Wiecwrem kilku parobasów z Obrazo

w.a przyszło na wesele. oblegli oni dom i bili wszy-
tkich wychodzących. 

Ponieważ wypadków takich bywa coraz więcej, 
a lud noś nie dono. i o nich policji, należałoby już 

I raz zerwać z pobłażliwością dla rOZ\\ ydnenia paroba-

sów i kotzystać z opieki polićji i sądów, a wtedy 
może ludność spokojna byłaby pewniejsza swego 
życia. 

Podziękowanie. 

W dniu 20 stycznia br. w salach Kasyna Ofi
cerskiego 2 p.p. Leg. w Sandomierzu odbyła się 

Wielka Zabawa Taneczna, urządzona staraniem Koła 
Senjorów i Legjonu Młodych Obwodu S.andomiers
kiego. Wśród nadzwyczaj miłego nastroju i wypeł
nionej po brzegi sali zabawa przeciągnęła się do 
białego dnia. Mimo końca miesiąca czysty zysk wy
niósł 205 z. 60 gr. Zysk ten będzie podstawą wzmo
żenia siC'( naszej aktywności młodolegjonowej. Wóbec 
tego poczuwamy się do obowiązku złożenia tą dro
gą serdecznych podziękowań: 

Prezesowi Koła Sentorów p. Dyrektorowi E. 
Żuła~ie za nadzwycLaj wydatną pomoc przy orga
nizowaniu zabawy, P. Pułkownikowi 2 P.P. Leg. p.L. 
de Laveaux za salę i orkiestrę, p. Majorowej Kope
ckiej, p. Naczelnikowej Muchowej i p. Profesorow 
Szelestowi za kierownictwo akcją zabawową na miej
scu oraz za ofiary na rzecz zabawy: p. Dyrektoro
wej Żuławowei. p. Majorowej Kopeckiej, p. Naczel
nikowej Muchowej, p. InżynidTowej Skalskiej p. In
żynierowej Śmietankowej, p. Doktorowej Mandeno
w owej, p. Naczelnikowej Jalowieckiej, p. Doktorowej 
Milbertowej, p. Komisarzowej Okońskiej, p. Siweckiej, 
p .. Burmistrzowej Musieiskiej, p. Porucznikowej Rol
nej. p. Profesorowej Sobolewskiej, p. Profesorowej 
Kameckiej, p. Profesorowej PilIowej, p. Kapitanowej 
Kamińskiej, p. Doktorowej Prackiej i p. Dyrektoro
wi Hajnrychowi . . 

Komenda Legjonu Młodych. 

Komunikat. 
Ze straży pożarnych. 

. Dnia 1 II . o godz. 16·ej odbędzie sję w sali posie
dzeń WydzIału Powiatowego Zebranie Rady Oddziału 
Powiatowego Związku Straży Pożarnych R. P. w 
Sandomierzu z następującem porządkiem dziennym: 

1) Wybór Prezesa Rady Oddziału 
2) Sprawozdanie z działalności Zarządu i Komisji 

Rewizyjnej 
3) Wybór Preze a i 6 Członków Zarządu 
4) Wybór Komisji Rewizyjnej 
5) Wybór Delegatów do Rady Okręgu Woje

wódzkiego 
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6) Zatwierdzenie planu działalności budżetu 
na rok 1934'35 

7) Wolne wnioski. 
Na zebranie Rady winni przybyć członkowie 

Zarządu Oddziału i Komisji Rewizyjnej, prezesi 
i naczefnicy wszystkich straży które opłaciły, składkę 
za rok sprawozdawczy. 

Zarząd- Oddziału 

powiatu Sandomierskiego. 

Walne Zebranie Patronatu Tow. Opiekł 
nad WięŹDiami w Sandomierzu. 

Dnia 7. lutego 1934 r., o godzinie 18 w lokalu 
Sądu Grodzkiego w sali rozpraw odbędzie się Wal
ne Zg-romadzenie członków Patronatu Tow. Opieki 
nad więźniami w Sandomierzu z porządkiem dnia 
następuiącym: 

1) Odczytanie protokółu z poprzedniego Wal
nCj'O Zsrromadzenia, 

2) Sprawozdanie z działalności Patronatu w r. 
1933, 

3) Odczytanie protokółu Komisji Rewizyjnej, 
4) Wybór nowego Zarządu Patronatu, 
5) WoLne wnioski. 

Obecność wszystkich człoków na Walnem Zgroma
dzeniu jest konieczna ze względu na ogromne zmia
ny, zachodzące w strukturze organizacyjnej Patronatów 

Zarząd. 

ROMAN KOSEl.A. 

Kronika Sandomierza z r. 1638. 
(ciąg dalszy) 

Tego samego dnia Magistrat musi załatwić spra
wę oszustwa, dokonanego z chęci zysku przez szla
chcica Władysława Łasińskiego i jego żoną Zofię 
z Pietruskich. Małżeństwo to winno było pewną su
mę mieszczaninowi Piotrowi Kurzelowskiemu, czło

wiekowi prawie niespełna rozumu. Korzystając z nie
obecności jego opiekunów, wpłacili mu na dług 150 
zŁ j wyłudzili pokwitowanie na resztę sumy. Spra
wa była jasna. Oskarżeni jak mogą tak się starają 
wymigać, lecz nakazano im w przeciągu trzech dni 
cały dług zapłacić. 

Równocześnie Magistrat korzysta ze sposob
ności i występuje przeciw Łasińskim o zwrot sumy 
200 złotych i procentów od niej za lat 15, zapisanej 
na majątku Magistratowi spadkowym przez mat
kf( Pietruskiej Zofję, a do tej pory nie oddanej. Poz
wani bronią się, gdyż są szlachtą, wobec tego nie 
podlegają sądownictwu miejskiemu. Gdy im przecież 

Sprawy rolnicze. 
Z Kieleckiej Izby Rolniczej. 

W ostatnim tygodniu odbyło się szereg posie
dzeń w Izbie Rolniczej. 

W dniu 8 stycznia obradował Zarząd Izby nad 
sprawami preliminarza budżetowego Izby na rok 
gospodarczy 1934'35. Zarząd rozpatrzył kolejno po
szczególne działy prac izbowych, ustalając wysokość 
wydatków rzeczowych i uposażenie personelu facho
wego. Po dokonąniu miian w preliminarzu w myśl 
zleceń Zarządu preliminarz zostanie z końcem b. mie
siąca przesłany do komisji finansowo-budżetowej. 

W związku z budżetem Zarząd rozpatrzył 
ponadto szereg spraw subwencyjnych oraz bieżące 
kwestie biurowe. 

Dnia 9 b. m. miało miejsce pierwsze konstytu
ując, posiedzenie Komisji Produkcji Roślinnej. Obra
dy zagaił Prezes Izby p. Tomasz Kozłowski, poczem 
Komisja wybrała na przewodniczącego proł. U. J. dr. 
Józefa Przyborowskiego. W dalszym ciągu zebrania 
ustalono podział komisji na podkomisje: owocarską, 
warzywniczą, doświadczalną, ochrony roślin, meliora
cyj rolnych i leśną oraz powołano kooptantów. Mię
dzy innemi do współpracy w poszczególnych pod
komisjach zostali zaproszeni pp. prof. U. J. Dr. 
Rouppert i prof. Gorjaczkowski z Warszawy. P. inż. 
Jarosław Tymowski z ramienia Biura I-tby odczytał 
projekt preliminana budżetowego Wołu Produkcji 
Roślinnej, informował zebranych o dotychczasowych 
pracach danego resortu oraz o wytycznych na rok 

wykazano, że szlachcic, jeśli ma na terenie miasta 
majątek, obowiązany jest opowiadać przed sądem 
miejskim, jeśli sprawa tyczy onego majątku, udali 
się Łasińscy do łaski Magistratu, prosząc, aby im 
chociaż procenty darowano. Przychylano się do tej 
prośby i darowano procenty powyżej 10 lat. 

Od tego dnia aż do Środy po nawróceniu św. 
Pawła akta zawierają jedynie tylko tranzakcję kup
na - sprzedaży ziemi. Nie należy przecież sądzić 

z tego, że w Sandomierzu było cicho, gdyż spór 
pomi((dzy szewcami miejscowyn.i a przyjezdnymi 
wybucha nanowo i przychodzi do magistratu, któ
ry orzeka, że do czasu rozpatrzenia przywilejów 
szewcy przyjezdni mogą swobodnie sprzedawać o
buwie, a ponieważ szewcy sandomierscy skonfisko
wali przyjezdnym obuwie, muszą im towar :z;wrócić. 

l znowu cisza. 
Akta dopiero w piątek przed 2.n zawierają do

kument, ciekawszy dla nas. Jest to przywilej cechu 
prasołów. 

W owym dniu, jak akt opiewa, sławetny Jan 
Dobek, dawny ławnik sandomierski, oraz uczciwy 
Krzysztof Łabf(cki, obywatele i arcymistrze zgrt>ma
d:tenia prasołów, przychodzą do Magistratu i w imie-
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żetowy 1934135. Ustalono między innemi położyć 
cjalny nacisk na sprawy łąkarskie. 

Dnia 10 stycznia odbyło się koustytuujące ze.
nie Komisji Produkcji Zwierzęcej. Zagajenia do
ał Prezes p. T. Kozłowski, poczem przystąpiono 
wyboru przewodniczącego i jego zastępcy. Prze-
dnic7.ącym honorGwym wybrany został prot. 
. dr. Roman Prawocheński zaś przewodniczącym 
tępcą r. August Łępicki. V' dalszym ciągu obrad 
rania powołano następujące podkomisje: a) hodo
koni, b) hodowli bydła, c) hodowli trzody chle

ej, d) hodowli owiec, e) hodowli drobiu, f) hodo-
ryb, g) hodowli pszczół. Pozałem dokonano 

boru kooptantów i ustalono skład personalny 
. zczególnych podkomisyj. 

Z wyczerpującej dyskusji nad programem prac 
misja powzięła rezolucję w kierunku udziału zain
esowanych hodowców w kosztach zakupu repro
torów oraz co do rozszerzenia pojęcia "kierunek 

entalny konia" również na konia remontowego 
dążeniem do organizowania kół hodowlanych. 
nadto Komisja wyraziła pogląd, ii wszelkiemi 
zegółami pracy i sprecyzowaniem warunków ich 
konania winny się zająć poszczególne podkomisje, 

kto re będą musiały zwrócić uwagę również na kwe
stj zbytu, kontroli wydajności, form organizacyj
ny h i t. p. 

W dniach lS i 16 odbył ię o~ólno-wojewódzki 
IJ d instruktorów O. T. O. i K. R., oraz agronomów 
po iatowych. Otwierając ziazd prezes Kieleckiej 

y Rolniczej w dłuzszem przemówieniu za:t:naiomlł 

całej braci cechowej oświadczają, iż pragnąc, 

zatraceniu wskutek dług-iego niewykonywania 
ywileju nanowo przywrócić go do iycia, IŻby to 

q pożytek i cechu i miasta wy zło, proszą. aby 
ncla-articuli" onego cechu były przez urząd przej-

ne i do akt wciągni~te. A owych ~artykułów, przy
ch przez całą brać cechową, zebraną pośrodku 
magistrackiej, takie jest brzmienie. "In nomine 

mIn1 Amen. Punkta Artykułów należących do 
hu Prasoł kiego. 

Pierwszy Punkt. 

W tym Cechu Bractwa PrasoIskiego Bracia 
ay star zy Cechmistrze dobrey sławy, do tego 
edłi na kazdy rok przez Bracią tego Cechu Bra
a PrasoIskiego we dwie niedzieli po świętym ja
maią bydz obierani y przysięgę odprawić. Ci 

cia starsi maią pilność mieć aby naprzód Chwa-
miłego Pana Boga w kościele Świętego Piotra 
w Sandomierzu wespół ze wszytką Bracią pom
ona była, maią y tego przestrzegać podług swo
przysięgi uczynioney, aby w tym Cechu rząd1) 

l) t2lłd - porzlłdek. 

zebranych z aktualnemi zadaniami wsi, zrzeszeń do
browolnych i samorządu gospodarczego. 

Prelekcję na tematy melioracji oraz pidęgnacji 
łąk j pastwisk wygłosili pp. prof. inż. M. Czerwiński 
z Krakowa, inż. Lentz, i inż. Jankowski, zaś na te
maty nawozowe pp. Łaguna z Chorzowa, mż. No
wak z Krakowa. 

P. inż. Jarosław Tymowski z ramienia biura 
Izby ujął w krótkiem przemówieniu wytyczne prac 
z zakresu produkcji roślinnej, zaś zamykając zjazd 
w drugim dniu obrad, Dyrektor inż. Ludwik Ślaski 
zaznajomił zebranych z całokształtem prac Kieleckiej 
Izby Rolniczej. 

Rezultatem zjazdu było silniejsze nawiązanie 
więzi organizacyjnych Kieleckiej Izby Rolniczej z pra
cownikami terenu i zwrócenie ich uwagi na bieżące 
zagadnienia gospodarcze. 

Jednocześnie uzgodniono przy współudziale 

przedstawicieli Państwowych Zjednoczonych Fabryk 
Azotowych sposób racjonalnej propagandy nawozów 
sztucznych. 

Ziemia za zaległe podatki. 
W najbliższym czasie ukażą się dwa rozporzą

dzenia wykonawcze do dekretu p. Prezydenta Rze
czypospolitej o przyjmowanie na własność państwa 
gruntów za niektóre należności podatkowe oraz któ
re grunty i pod jakiemi warunkami mogą być przez 
państwo przejmowane. 

Pierwsze z tych rozporządzeń zawiera postano
wienie, iż za należności z tytułu podatków i danin 

przystoyny sprawowali; złych aby karali, a dobrych 
szanowali. 

Wtóry. Aby młod'Zi Bracia podług zwyczaiu 
starozytnego y powinności Cechowey usługi Kościel
ne odprawowali: to iest do palenia świec na ołtarzu 
na kazde swięto y do vigiliy, a który by 7. tych 
niechciał bydz posłuszny Starszey Braciey Cechowey, 
ma bydz karany do krzynki funtem wosku, za kaz
dą razą gdyby się zprzeciwiał starszey Braciey. Takze 
y inszy Bracia z tego Cechu któryby przez starszą 
Bracią do schadzki byli obesłany anie był posłuszny 
tedy ma oddać do skrzynki funt wosku, albo groszy 
dwanaście. 

Trzeci. Aby Cechmistrze Starszy ze '1:'. ystką 

Bracią nie wazyli się przyjmować do łego Cechu 
nikogo, azby pierwey u Panów Riłdziec na Ratu
szu miejskie prawo przyiął y przysięge uczynił y 
pod pieczęcią do Cechu takze y list od urod7.aiuJ) 

dobrego podał, a takowy kazdy, który sifi starać 

będzie o przyjęcie go tego Cechu ma bydź wiary 
katolickiey. (c. d. n.) 

2) urod:tenia. 

-
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publicznych zarówno państwowych jak i samorządo
wych przejmowane będą grunty tylko w przypad
kach: 1) Gdy wszczęcie postępowania, celem prze
jęcia gruntów poprzedziła bezkuteczna eg·l.ekucja 
z maiątku ruchomego dłużnika lub gdy na podsta
wie zachodzących okoliczności moźna przewidywać, 
że wdrożenie egzekucji z majątku ruchomego pozo
stanie bez skutku. 2) Gdy płatnik nie zapłacił dwóch 
kolejnych rat, przypadających według rozporządze

nia o ulgach w spłacie zaległości podatkowych, 3) 
Gdy władze centralne, względnie wojewódzkie uznają 
przejęcie za konieczne. Natomiast nie będą przeimo
wane grunty w wypadkach, gdy władza uzna, że 
ze względu na ich rodzaj lub położenie, jak również 
ze względu na miejscowe warunki grunty te nie na
dają się na cele przewidziane w dekrecie. 

Drugie rozporządzenie ustala procedurę przyj
mowania gruntów, normując szczegółowo sprawę 

szacowania gruntów. 
Szacunek gruntów ornych, łąk, pastwisk i za-

budowań ma być dokonywany według zasad, sto
sowanych przez państwowy Bank Rolny przy udzie
laniu kredytu w listach zastawnych z tem jednak, 
że normy szacunkowe mają być niższe o 25%. 

Inwentarz żywy i martwy oraz zapasy mogą 
być przejmowane tylko za zgodą właściciela nieru
chomości. 

Reformy podatku gruntowego. 

Projekt ustawy dotyczącej reformy podatk 
gruntowego nie zawiera dużych zmian. Posiada ch 
rakter wybitnie ramowy, t. zn. nie przewiduje wyso 
kości stawek podatkowych ani nie uwzględnia ok 
gów ekonomicznych. Ustaleniem zarówno staw 
jak i. okręgów ma się zająć Rada ministrów. Ustaw 
upoważnia ministra Skarb u w porozumieniu z min' 
strem Rolnictwa i reform rolnych do określania 

przy wymiarze podatku gruntowego dla gospodarsl 
karłowatych. Według projektu ustawy termin d 
wnoszenia odwołania od wymiaru podatku grunt 
wego będ7.ie wynosIć trzydzieści dni. Równocześn i 

ustawa nakłada na właściciela gruntu obowiązek za 
wiadomienia o zmianie w użytkowaniu gruntó~ 

w trzydzieści dni od zajścia zmian. Na rzecz Izb roI 
niczych ustawa przewiduje obciążenie w wysokośc 

od 5 do 10% państwowego podatku gruntowego 
co do tego jednak izny rolnicze muszą powziąć od 
powiednie uchwały, które podlegają zatwierdzeni 
ministra Rolni<..twa i Reform Rolnych. Został równi 
przyspieszony termi" wprowadzenia w życie now 
ustawy, mianowicie zamiast od dnia l-go styczni 
1936 roku już od dnia l-go stycznia 1935 r. 

DRUKARNIA "NOWOCZESNA" 
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WYKONYW A ROBOTY: DZIEŁOWE, ILUSTRACYJNE, AKCYDENSOWE, 
CENNIKI I KATALOGI ILUSTROWANE, KSIĘGI, HANDLOWE, BILETY 

W1ZYTOWE, ZAPROSZ. ŚLUBNE I INNE W ZAKRES DRUK. WCHODZĄCE 
PO CENACH KONKURENCYJNYCH. 

POSIADAJĄC WIELKI WYBÓR BARDZO GUSTOWN'(CH CZCIONEK 

ORAZ ZESPÓŁ WYKWALIFIKOWANYCH PRACOWNIKÓW, ZADOWO

LIĆ MOŻE WSZELKIE WYMAGANIA KLIENTELI. 

====================================================================================~d 
Warunki prenumeraty: rocznie 12 zło, półrocznie 6 zł., kwartalnie zł. 3.00. Numer pojedyńczy 25 gr 

oJ 

Ceny ogloazeń: cała strona 60 zł., pał strony 40 zł., ćwiartka 20 zł. Ogłoszenia drobne za wyraz 10 gr 
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